
Kosmisk stråling 
og graviditet

Information til flybesætningsmedlemmer

For mere information
Hvis du har spørgsmål om stråling 
og graviditet, kan du kontakte din 
arbejdsgiver, Sundhedsstyrelsen 
eller din læge for rådgivning.

Du kan finde mere information om 
kosmisk stråling på www.sis.dk

Vigtigt at huske
• Stråledoser skal holdes så lave, som det med 

rimelighed kan opnås

• Dit ufødte barn må få en samlet stråledosis på  
højst 1 mSv gennem dit arbejde fra det tidspunkt,  
du oplyser din arbejdsgiver om din graviditet.

• Orientér din leder tidligst muligt om graviditeten,  
så dit arbejde kan tilpasses frem til din barsel.



Flybesætningsmedlemmer er mere udsat for kosmisk stråling 
end andre i befolkningen – derfor skal der tages hensyn ved 
tilrettelæggelse af gravide besætningsmedlemmers arbejde.

Dosis ved en times ophold i forskellige  
højder over havoverfladen  
1.000 μSv = 1 mSv

Læs mere i: Stråling – en del af din hver- 
dag, Information om ioniserende stråling.  
Sundhedsstyrelsen, 2024

Kilde: Stråling – en del af din hverdag,  
Information om ioniserende stråling.  
Sundhedsstyrelsen, 2024

74 % naturlig 26 % menneskeskabt

Radon
2 mSv

Medicinske 
undersøgelser
1 mSv

Andre anvendelser af menneskeskabt stråling
0,04 mSv

Kosmisk stråling 
0,3 mSv

Fødevarer
0,4 mSv

Jordskorpen
0,3 mSv

Hvor kommer strålingen fra?
Vi udsættes alle konstant for det, der 
kaldes baggrundsstråling. Den er natur-
lig og stammer blandt andet fra radon, 
fra jordskorpen og fra kosmisk stråling. 
Befolkningen i Danmark modtager i gen-
nemsnit en årlig dosis på omkring 3 mSv 
fra baggrundsstråling.

Kosmisk stråling stammer fra solen og 
vores galakse. Intensiteten af strålingen 
stiger, jo højere over havoverfladen man 
befinder sig. Jordens magnetfelt afbøjer 
strålingen og medfører, at den kosmiske 
stråling er mindre intens ved ækvator end 
ved polerne. Flybesætningsmedlemmer, 
som arbejder i store flyvehøjder og på 
flyveruter tæt ved jordens polområder, 
udsættes for væsentlig mere kosmisk 
stråling end personer på jorden.

Hvor stor dosis modtager du?
I flyvehøjder på 10-12 km kan intensiteten 
af den kosmiske stråling være flere hund-
rede gange højere end ved havoverfla-
den. Illustrationen til højre viser eksempler 
på de doser, man kan modtage ved en 
times ophold i forskellige højder over hav-

Kosmisk stråling

Det ufødte barn må få en stråledosis på højst 1 mSv* fra det tidspunkt, arbejds-
giveren bliver oplyst om graviditeten. Derfor er det vigtigt, at man som besæt-
ningsmedlem orienterer arbejdsgiveren tidligst muligt om graviditeten.. 

*Dosisgrænsen er 1 mSv ud over baggrundsstrålingen ved havoverfladen.  

En stråledosis angives i enheden mSv = Millisievert.

Fordelingen af den gennemsnitlige årlige 
dosis for indbyggere i Danmark 

Hvordan påvirker stråling kroppen?
Mennesker udsættes konstant for stråling. Når kroppen bliver udsat for strå-
ling, afsættes energi i cellerne, og det fører til skader. Skader i cellerne opstår 
konstant, men kroppen er meget effektiv til at reparere disse celleskader. Nogle 
skader vil dog være permanente og kan i nogle tilfælde føre til udvikling af 
kræft senere i livet.

Hvordan holdes der øje med dig og din dosis?
Det er arbejdsgiverens ansvar, at der udformes arbejdsplaner med henblik på 
at reducere doser for alle besætningsmedlemmer, og at doserne beregnes. 
Beregningen udføres ved hjælp af data fra flyveruter og flyvetid. De individu-
elle, årlige doser rapporteres til Sundhedsstyrelsen, Strålebeskyttelse, som 
varetager den nationale dosisovervågning. overfladen. På flyruter nær ækvator skal 

man opholde sig i luften i ca. 600 timer 
for at modtage en dosis på 1 mSv. Den 
samme dosis opnås i løbet af ca. 200 
timer, når man befinder sig nær polerne.


